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Årsberetning 2022, den 7. november 2022, DN Allerød 

2022 har været et år med mange vigtige sager, som bestyrelsen har 

arbejdet med på bestyrelsesmøderne, som afholdes en gang om måneden. 

 

I årsberetningen informeres om de vigtigste sager, hvor det er vigtigt at 

DN Allerød står som en klar vogter for naturen. 

Der er mange og værdifulde naturområder i Allerød, som. gør det attraktivt 

at bo i kommunen. 

DN Allerød for arbejder for, at sådan skal det fortsat være. Fordelingen ser 

sådan ud:  
 

• 23 % er skov og fredede arealer 

• 8 % militære arealer i alt 665 ha der er fredet (Høvelte) 

• 4.5 % er udlagt til indvinding af grus, sand og ler – i alt 36,5% 

• 36 % er landbrugsarealer 

• 28,5 % er bymæssig bebyggelse, erhverv og veje 

 
Skov, fredede arealer, militære arealer og landbrugsarealer udgør ”de 
grønne områder” 67% af Allerød kommunes areal. Allerød kommune 
er en grøn kommune, og den skal vi passe godt på. 
Bestyrelsen har i den forløbne periode arbejdet med følgende opgaver.  
 

1. Bastrup Nord fredningen 

2. Ny Allerødgaards jorder - mulighed for grundvandspark 

3. Råstofindvinding i Allerød og Nordsjælland Region H s. 

Råstofplan 

4. Planerne for Lynge Grusgrav 

         5.Forslag om dispensation til etablering af cykelsti Allerød Sø  
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5. Etablering af disc golf bane Ravnsholt overdrev, §3 område 
 

6. Planer om grundvandsparker           
 

          7.Enghaven Nord status 
 
           8.Forslag om beskyttelse af landskab mellem Allerød og Hillerød 
 

          9. Byggeriet på Sportsvej 
 

10. Aktiviteter: redekassebygning, Skånetur, Dæmpegaard, bustur     

for plejecenterbeboere, svampetur, flagermustur, affaldsindsamling.   

 

1. Bastrup Nord fredningen 

Status på fredningssagen er: Der har været afholdt borgermøde, hvor der 

var stor tilslutning til fredningen, dog ikke fra Region H, hvor 

repræsentanten fastholdt planen om gravetilladelse til Stålhøjgaard, og det 

på trods af, at Region H i 2016 trak klassificeringen som interesseområde 

tilbage, idet man vurderede, at forekomsten at sten, sand og grus var af for 

ringe kvalitet. Manglen på råstoffer er så stor, at Regionen giver 

gravetilladelse til råstoffer af ringere kvalitet.  Fredningsnævnet 

planlægger en besigtelse af den foreslåede fredning. DN Allerød har 

tilbudt at deltage og orientere om det nationale geologiske interesseområde 

i fredningsforslaget. Fredningsnævnet har ikke svaret på vores 

henvendelse. 

 

2. Ny Allerødgaards jorder mulighed for grundvandspark 

 

DN Allerød har i 2019 foreslået Byrådet, at Ny Allerødgårds jorder 

omdannes til lysåbent landskab med spredt beplantning, til glæde for 

beboerne i Drabæk Huse og Blovstrød. Dertil kommer DNs ide om en 

grundvandspark på DN Allerødgaards jorder, idet Blovstrød vandværk 
har sit hoved indvindings område i området.  Blovstrød Vandværk er 
ikke forurenet af pesticider og derfor kan en grundvandspark på Ny 
Allerødgaards jorder sikre rent grundvand. Vi sætter gang i arbejdet, så 
snart der er kommet regler for etablering af grundvandsparker. 
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3.Råstofindvinding i Allerød og Region H s. Råstofplan 

 

Region Hovedstaden har fremlagt en råstofplan for 2016 – 21.Region 

Hovedstaden er arealmæssigt den mindste Region med 1/3 af landets 

befolkning og med den største bygge- og anlægsaktivitet. Dermed er der et 

stort behov for råstoffer til byggeri og infrastrukturprojekter, men mere 

begrænsede muligheder for at dække behovet for råstoffer inden for 

Regionen.  

Samrådet for Nordsjælland skrev i sit høringssvar til Råstofplanen: 

Det er vigtigt ikke blot til stadighed at konstatere et (øget) behov for 

råstoffer, men samtidig også pege på årsager hertil, og hvilke alternativer, 

der i givet fald kan findes. 

Derfor kan vi- DN-  støtte Regionens målsætning om at arbejde for at sikre 

en overordnet statslig planlægning, der med udgangspunkt i at reducere 

råstofforbruget og pege på alternativer lægger de nationale rammer for, 

hvordan den ovennævnte interesseafvejning skal ske – til lands og til 

vands. 

Danmarks Naturfredningsforening besluttede på Repræsentantskabs -

mødet i april 22 en DN Råstofpolitik. Den har samme anbefalinger som 

Samrådets anbefalinger og som det forslag Danske Regioner har for den 

fremtidige udvinding af råstoffer: En lovændring hvor ansvaret flyttes fra 

den enkelt Region til et samlet landsdækkende ansvar for råstofindvinding, 

at tømte grusgrave omlægges til natur, og at der forskes i anvendelse af 

genbrugsmaterialer. 

 

3. Planer for Lynge Grusgrav 

Firmaet Rasmussen Event har fremsendt et forslag til Allerød Byråd om at 

anlægge ”Danmarks længste svævebane” og et ”wakeboard-anlæg i 

verdensklasse” i Lynge Grusgrav. Det vil skabe en støjende tivolisering af 

et smukt og enestående naturområde i Allerød. I dag kan man fra toppen af 

”Bjerget” se til Roskilde Domkirke og Frederiksborg Slot. Det er kun på 

dette sted i Nordsjælland, du har den udsigt - gratis og tilgængelig for alle. 

Det skal ikke ændres til en støjende forlystelsespark mod betaling og  
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begrænset adgang. Bestyrelsen har sat en underskriftsindsamling i gang 

blandt medlemmerne i Allerød, for at forsøge at få ændret den tivolisering 

af dette særlige område.  

 
  
 
 

4.Forslag om dispensation til etablering af cykelsti Allerød Sø - 

DN Allerød gør indsigelse mod Byrådets beslutning om at søge 
dispensation til ændring af vej til sti og opsætning af belysning på den del 
af en kommende cykelsti, der går igennem det fredede område ved 
Allerød sø. Indsigelsen bygger på følgende forhold: Fredningen siger: 
Nyanlæg er ikke tilladt 
Fredningen siger Opsætning af lamper på stedet vil udgøre et 

naturfremmed og stærkt skæmmende indslag i det fredede område. 

Belysning om natten vil udgøre et forstyrrende element for natinsekter og 

fredede flagermus, hvoraf der kan findes flere sjældne og fåtallige arter, 

bl.a. arter der er på EU's bilags liste.  Det er ikke tilladt på nogen måde at 

forringe disse arters levevilkår   

Har Forvaltningen foretaget undersøgelser fra flagermuseksperter til at 

belyse tilstedeværelsen af disse arter, førend forslaget om sti og lamper er 

fremført?  

Lampearmatur vil ændre indtrykket fra naturområde til bynært 

parkområde, hvilket er i strid med Fredningsbestemmelserne.                        

Allerød Sø og Kattehale Mose er måske det vigtigste, største og 
artsrigeste fredede område i Kommunen, med stor betydning for 
lokalbefolkningen og naturfagfolk. DN har ikke fået svar på indsigelsen. 
Af fredningsdeklarationen fremgår: 

• Opsætning af stibelysning på en strækning langs s-banen.   

• Nedlægning af Allerødvej(konvertering til sti): Fredningen siger, Nedlægning af veje i 
området er ikke tilladt 

• Bevaring af områdets tilstand på fredningstidspunktet (2012) Det fredede område skal 
bevares i sin nuværende tilstand (altså ingen nyanlæg i form af lamper og nedlæggelse af 
Allerødvej) 

 
 
5. Etablering af disc golf bane Ravnsholt overdrev, §3 område. 
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Byrådet gav tilladelse til at der etableres en disc golfbane på det 

naturskønne Ravnsholt Overdrev for en periode på 3 år frem til 2025. Disc 

Golfen har fået tilladelse til at anvende et § 3 beskyttet areal (overdrev) på 

Ravnsholt skov. DN spurgte forvaltning om en forklaring på hvorfor man 

havde godkendt banen. Merete Them Kjølholm gav dette svar 

Af Merete Them Kjølholm (R), Formand Kultur-, Idræts- og Fritidsudvalget 

Området ved Ravnsholt er et fint område, og en stor del af de lysåbne arealer i Ravnsholt Overdrevs 

område er beskyttet af naturbeskyttelseslovens § 3.  

Det er rigtigt, at der skal meddeles dispensation fra naturbeskyttelsesloven, såfremt en aktivitet 

vurderes at kunne medføre en væsentlig ændring af tilstanden af arealet. Slitage og manglende 

naturpleje vil naturligvis kunne ændre tilstanden af arealet. Arealet er offentligt tilgængeligt i dag 

og benyttes blandt andet af de nærved liggende institutioner, hvorfor der i forvejen forventes at 

komme noget nedtrampning og slid.  

Der er tale om en midlertidig tilladelse begrænset i tre år. Sliddet på arealet vil jævnligt blive 

evalueret, og såfremt det til foråret kan konstateres, at det er til væsentlig skade for § 3-naturen, må 

tilladelsen trækkes tilbage. 

Der skal indgås en brugsaftale for anvendelse af arealerne til disc golf. Brugsaftalen sætter blandt 

andet rammer for, hvordan plejen af området kan udføres. 

Arealerne af selve de opsatte kurve og pinde blev vurderet at være så små, at dette ikke vil ændre 

væsentligt på arealet.  

Selve § 3-beskyttelsen beskytter ikke imod, at nogle vil opfatte kurve og pinde som skæmmende for 

området. Det kan vi godt forstå, men i udvalget vejede det altså tungere at give mulighed for disc 

golf. 

 

4. Planer om grundvandsparker. 

En ny undersøgelse foretaget af DN viser at mere end 55,6 % af 
grundvandsboringerne har pesticidrester. Det bør der gøres noget ved 
nu, og der er forslag om oprettelse af grundvandsparker over 
grundvandsboringerne. Vi har indledt et samarbejde med DN Rudersdal 
om etablering af disse grundvandsparker, idet Rudersdal kommune 
henter en del af sit grundvand fra Lillerød vandværk.  
 
 7.Enghaven Nord status 
 

Planerne om at bygge på markerne ved Enghave Nord indgår i 

Kommuneplanen 2021 - 2033 med et ønske om at starte på dette i 

2022/2023, hvilket ikke er muligt. Det rykkede ikke noget i forhold til 
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planerne med beboernes protester og underskriftsindsamling, hvor 765 har 

skrevet under mod byggeriet  
 
Der er kommet frem, at en del af arealet til den foreslåede bebyggelse 

tilhører Statens Seruminstitut. Kommunen skal nu udarbejde en 

helhedsplan og senere en lokalplan der gør, at der kan bygges)  
Positivt nyt om de triste byggeplaner for Enghave Nord er, hvis byrådet 

går ind for at bevare et af de sidste store landskabsrum med et alsidigt 

fugle- og dyreliv i Kommunen. Området udgør tillige et populært 

udflugtsmål, hvor gående og cyklende på den fine Stirute 31 med flotte 

udkik til markerne adskilt af varierede levende hegn og stengærder.  

 
8.Forslag om beskyttelse af landskab mellem Allerød og Hillerød 
 
I Samarbejde med DN Hillerød kontaktede vi DN sekretariatet med 
forslag om at få beskyttet det åbne landskab mellem Allerød Nord og 

Hillerød Syd. Det svar vi fik fra DN lød sådan: Baggrunden for afslaget er, 

at området ikke i tilstrækkelig grad indeholder egentlige naturværdier. 

22.2.21 Skriver DN sekretariatet; ”Hovedbestyrelsen ønsker, at fokus for 

fredningsarbejdet i høj grad skal være på den natur, som allerede eksisterer 

og som allerede har en høj værdi (truede og sjældne arter). Baggrunden er 

blandt andet, at DN tidligere er blevet kritiseret for at rejse fredningssager, 

som ikke gør en positiv forskel på den truede natur, men i for høj grad har 

haft landskabsæstetik som fokus. Denne sag falder desværre uden for dette 

fokus”. 

 

5. Byggeriet på Sportsvej 
 

Byrådet har besluttet at bebygge området ved Sportvej på en sådan 
måde, at der skal fældes 2,8 ha ædelgranskov indeholdende 1.960 tons 
CO2. Skoven har potentiale til at optage yderligere en meget stor 
mængde CO2. 
DN har spurgt byrådet, om man vil erstatte eller kompensere for dette 
CO2 tab.  
Kommunen er opmærksom på, at binding af CO2 i træ vil kunne 
reducere CO2-udledning, men man vil ikke kompensere for tabet. 
 



 

7 

 

10. Aktiviteter: redekassebygning, Skånetur, Dæmpegaard, 2 busture 

for plejecenterbeboere, svampetur, flagermustur, affaldsindsamling.  

Vi har i årets løb gennemført en lang række aktiviteter for borgerne i 

Allerød. Der har været fin tilslutning til disse aktiviteter, bla. 

affaldsindsamlingen i April hvor vi fik samlet i alt 38 kg. ind: 

Blovstrød: Der blev samlet i alt 38 kg. Affald fordelt på Blovstrød: 18 kg. 

Affald 20 stk. engangsemballage 20 indsamlere. Lillerød: 15 kg. Affald, 

33 ngangs emballage14 dåser m/pant 3 dåser u/pant 62 kyllinger 10 

indsamlere. Lynge: 5 kg. affald10 engangsemballage 5 dåser m/pant 2 

dåser u/pant 5 indsamlere. Skolebørnene samlede også affald og det havde 

en klar effekt på antal kg.   

Busturene for beboere på plejecentrene har været en stor succes og de vil 

blive forsøgt gentaget i 2023 , såfremt kommunen kan afse midler hertil ( 

§ 18 midler) 

Der var 30 deltagere på svampeturen bl.a deltog der flygtninge fra 

Ukraine.  Krible krable dagen for børn og unge var også en succes. Sagen 

om Dæmpegaard er i korthed, at Naturstyrelsen ville nedrive Dæmpegaard 

og bygge shelters. Fredningsnævnet sagde ja til forslaget, på trods af den 

klare fredningsdeklaration, der ikke tillader nedrivning. Dæmpegaards 

Venner og DN Allerød klagede til Miljø- og fødevareklagenævnet, der den 

22.maj afgjorde, at gården ikke kan nedrives. 

 

11.Samarbejde med kommunen. 

 

 DN har dialogmøder med forvaltningen ca. en gang i kvartalet. Her er der 

over tid opbygget en tillid, som skaber en konstruktiv dialog om de sager 

DN prioriterer, og som gør det muligt at bidrage med den faglige 

ekspertise, som DN har, og som kan få indflydelse på kommunens arbejde 

med natursager. Vi har været med i arbejdsgruppen der udarbejdede 

forslag til valg af DNs Verdensmål. 

 

Marianne Engberg 

Formand for DN Allerød 

På vegne af bestyrelsen 
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